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Podczas tegorocznego Festiwalu Twórczoúci Religijnej  „Gaudæ 
Fest", w kini e Zdrój  z mùodzieýà spotka! siæ znany aktor 
Krzysztof Kolberger. Poczàtkowo nie znalazù siæ chætny, by zadaã 
pytanie wiæc K. Kolberger  opowiadaù o sobie, do czasu gdy 
oúmieleni mùodzi ludzie zaczæli siæ oýywiaã. Wùaúciwie, gdy 
naleýaùo juý koñczyã, atmosfera byùa najlepsza. Dlatego teý po 
spotkaniu zapytaùem K. Kolbergera, czy fakt , ýe pomimo poczàt-
kowego chùodu uczestników staraù siæ przekazaã coú siedzàcym na 
sali, wynika z jego specjalnego podejúcia do mùodzieýy. 
— Wynika to z podejúcia do ludzi w ogóle — usùyszaùem 
w odpowiedzi. — Mam córkæ i dwie siostrzenice pod opiekà 
i gdyby ktoú zapytaù, jakim jestem ojcem, miaùoby to zwiàzek 
z pytaniem, jakim jestem czùowiekiem. Myúlæ, ýe bardzo powaý-
nie traktujàcym drugiego czùowieka, niezaleýnie od jego wieku 
i tego kim jest. Moýe nawet traktujæ innych lepiej niý na to 
zasùugujà. Z kolei wiem, ýe taka postawa powoduje, iý ludzie 
stajà siæ trochæ lepsi. Takie powaýne potraktowanie mùodzieýy 
na spotkaniu, które poczàtkowo siæ nie rozkræcaùo, spowodo-
waùo, ýe jednak udaùo siæ nawiàzaã kontakt. 
— Parokrotni e wspominaù pan stan wojenny. Czy dziú po siedmiu 
latach wolnoúci, nie czuje siæ pan w jaki ú sposób przegrany? 
— Nie. Wtedy teý nie czuùem siæ przegrany, a wræcz byù to okres 
kiedy siæ speùniaùem jako czùowiek, którego umiejætnoúci aktors-
kie mogà sùuýyã sprawie, a nie byã tylko momentem popisu, czy 
speùniania swoich egoistycznych dàýeñ. 
Podczas spotkania K. Kolberger mówiù: 
O Úlàsku: 
— Po studiach w 1972 r. przez jeden sezon pracowaùem 
w Teatrze Úlàskim w Katowicach. Troszeczkæ zetknàùem siæ 
z gwarà úlàskà, która ma w sobie coú dowcipnego, przynajmniej 
j a to tak odczuwam. Úlàsk to bardzo ciekawy teren, gdzie wiele 
rzeczy siæ mieszaùo. Krystian Zimmerman mieszka obecnie 
w Szwajcarii, jest ojcem chrzestnym mojej córki. Poznaliúmy siæ 
przed latami. Jego babcia mówiùa tylko po niemiecku. On 
wyjechaù i nie chce przyjeýdýaã do Polski. Moýe czuje siæ 
Úlàzakiem, moýe czuje coú, czego my nie dostrzegamy. Ten 
region staje siæ coraz bardziej polski. Mùodzi mówià po polsku, 
chodzà do polskich szkóù, trzeba jednak przyjàã do wiadomoúci 
caùe bogactwo i skomplikowanie Úlàska. Kazimierz Kutz jest 
jednym z niewielu twórców, który te tematy porusza. Po prostu 
zna je od podszewki. Nie jest teý to ùatwy teren do uprawiania 
sztuki. 
O 13 grudnia: 
— Przypadek sprawiù, ýe 13 grudnia 1981 wieczorem byùem 
umówiony w jednym z koúcioùów na recital poezji Czesùawa 
Miùosza. Gdy przyszedùem, ksiàdz przeýegnaù siæ i pyta: „Czy 
nie wie pan, ýe wszystkie wystæpy sà zakazane". Odpowiedzia-
ùem, ýe wiem, ale skoro siæ umówiùem to jestem. Wtedy ksiàdz 
zaproponowaù, ýe on bædzie odprawiaù normalnà mszæ, a w jej 
trakcie ja powiem jeden wiersz. Pierwszy raz mi siæ zdarzyùo, ýe 
w czasie mszy mówiùem coú, co nie byùo Sùowem Boýym. 
Wszyscy stali opatuleni, zaczàùem mówiã i recytowaùem przez 45 
minut. Nikt siæ nie ruszyù. Mnie bez przerwy leciaùy ùzy z oczu. 
Ludzie teý pùakali. To byù chyba pierwszy i ostatni raz wýyciu, ýe 
nie wstydziùem siæ tego, ýe publicznie pùaczæ. 
O stanie wojennym: 
— W okresie stanu wojennego nie graùem ani w telewizji, ani 
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Tùoczno byùo na festynie KS „Kuênia". Fot. W. Suchta 

DOÝYNKI '96 
Mam zaszczyt i przyjemnoúã zaprosiã na tradycyjne obchody 

Úwiæta Plonów — Doýynki, które odbædà siæ 25 sierpnia. 
Warto zobaczyã wielobarwny tradycyjny korowód doýyn-

kowy, w którym prezentowanych jest kilkadziesiàt scenek 
rodzajowych przedstawiajàcych codziennà pracæ rolników. 
W korowodzie podziwiaã moýna miædzy innymi ýeñców, dzieci 
niosàce wieniec doýynkowy, czerwonego kapturka z wilkiem, 
banderiæ konnà, sùomianego chochoùa, gaêdziny w regionalnych 
strojach z bochenkiem chleba upieczonego z tegorocznej màki, 
a takýe najróýniejszy sprzæt rolniczy. Zaú w amfiteatrze bædzie 
moýna obejrzeã przepiækny obrzæd doýynkowy w wykonaniu 
Estrady Ludowej „Czantoria" oraz liczne wystæpy artystyczne. 
Tradycyjne Doýynki koñczà siæ wspólnym festynem — zabawà 
ludowà, w której uczestnicy bawià siæ, tañczà i úpiewajà do 
biaùego rana przy wyúmienitym jedzeniu, miodonce, piwie 
i doborowej kapeli. 
Ta wspaniaùa impreza to najpiækniejszy zwyczaj, zakoñczenie 
pracy gospodarczej rolnika. W naszym mieúcie Doýynki majà 
dùugoletnià tradycjæ, odbywaùy siæ bowiem jeszcze przed wojnà. 
Obecnie zachowujà równieý symboliczne znaki z dawnych lat, 
co stanowi ich wartoúã, chlubæ i uznanie. 

Zast. burmistrza 
Tadeusz Duda 



(cd. ze sir. 1) 
w radiu. Fi lmów równieý nie kræcono. Byù nawet taki moment, 
ýe zrezygnowaùem z pracy w teatrze. Wydawaùo mi siæ, ýe nie jest 
to czas na sztukæ. Jest nawet takie powiedzenie, ýe w czasie 
wojny milczà muzy. Moýe przyjàùem to zbyt dosùownie. W for-
mie protestu, bo tak to najlepiej nazwaã, przez jakiú czas 
pracowaùem jako kelner. Wtedy wystæpowaliúmy w koúcioùach, 
a na pewno w miejscach koúcielnych. Zaraz po wybuchu stanu 
wojennego zostaùem poproszony o wspóùpracæ w Komitecie 
Prymasowskim, który zajmowaù siæ pomocà internowanym. 
Pamiætam spotkanie gdzie apelowaùem do prymasa o coú, co 
wydawaùoby siæ bluênierstwem, o wystæpowanie w koúcioùach. 
Czæsto z ambony, przy oùtarzu. Taki to byù czas. 
O karierze: 

Mam bardzo krytyczny stosunek do siebie. Osiàgniæty 
przeze mnie szczebel kariery moýna nazwaã wysokim. Jednak 
bardzo realistycznie staram siæ podchodziã do swego zawodu, 
bo to jest przede wszystkim zawód. Inaczej to wyglàdaùo kiedy 
zaczynaùem i staraùem siæ zaistnieã. Byù taki moment, ýe 
najwaýniejszym byùo to, ile osób zobaczyùo mnie w telewizji, ýe 
przedstawienie, w którym graùem, zostaùo uznane za najlepsze 
w roku. Wtedy to mnie fascynowaùo. W szkole nie przewidywa-
ùem sukcesów, ale to one spowodowaùy lepsze samopoczucie. 
Ten zawód trochæ na tym polega. Dlatego jesteúmy tak wraýliwi 
na reakcjæ widzów, bo uprawianie aktorstwa jest pewnego 

Aktor podczas spotkania w kinie „Zdrój' Fot. W. Suchta 

rodzaju spiralà, która nakræca naszà odwagæ otwierania siæ, 
proponowania, oddawania siæ. Dziú patrzæ na to spokojniej, 
z dystansem i jest to naturalna kolej rzeczy. 
O szczæúciu: 
— Trudno mówiã, czy jestem szczæúliwy jako aktor. Kiedy 
kilk a lat temu miaùem kùopoty ze zdrowiem, byùem szczæúliwy ýe 
ýyjæ. Otrzymaùem jakby takie dotkniæcie z góry za zùo, za bùædy, 
które wszyscy popeùniamy. Moýna to dotkniæcie z góry trak-
towaã jako napomnienie: „Uwaýaj, bo marnujesz ýycie." Gdy 
ma siæ lat piætnaúcie, a nawet trzydzieúci, to wydaje siæ, ýe tego 
ýycia strasznie duýo zostaùo. Z czasem to siæ zmienia. 

Notowaù: (ws) 

20 lat temu, w 1976 roku dziæki inicjatywie ówczesnych wùadz, 
z przewodniczàcym MRN — Janem Rymorzem na czele, 
pomocy miejscowych zakùadów pracy oraz wielu setek, tak 
modnych wówczas, godzin pracy spoùecznej, oddano do uýytku 
amfiteatr miejski. Tego samego roku odbyù siæ I Konkurs 
Estradowej Piosenki Czeskiej i Sùowackiej o Krysztaùowà Liræ. 
Festiwal ten byù gùównym punktem kalendarza kulturalnego 
w naszym mieúcie. Z czasem konkurs przeksztaùciù siæ w Festiwal 
Piosenki Czeskiej i Sùowackiej. Impreza corocznie skùadaùa siæ 
z dwóch czæúci. W konkursie dla amatorów trzeba byùo wykonaã 

2 piosenki czeskie lub sùowackie. Druga czæúã festiwalu to 
koncerty gwiazd z Polski i Czechosùowacji. Komitet Organizacyj-
ny pracowaù, zgodne z obowiàzujàcà modà, równieý spoùecznie, 
a pierwszym przewodniczàcym byù Jan Nowak. W ciàgu szesnas-
tu festiwalowych spotkañ konferansjerkæ prowadzuli miædzy 
innymi: Tadeusz Sznuk, Jerzy Jakubowski, Bogumiùa Wander, 
Jan Suzin, Andrzej Jaroszewski, Anna Gùæbocka, Krystyna 
Loska i Anna Szulc. Ustroñski amfiteatr goúciù najwiæksze 
gwiazdy polskiej piosenki, a wúród nich: Krystynæ Giýowskà, 
Lidiæ Stanisùawskà, Hannæ Banaszak, siostry Winiarskie, Bogu-
sùawa Meca, Graýynæ Ùobaszewskà, Andrzeja Rybiñskiego, 
Danutæ Rinn, Irenæ Jarockà, Igæ Cembrzyñskà, Katarzynæ 
Sobczyk, Danutæ Bùaýejczyk, Gaygæ, Andrzeja Zauchæ, Ewæ 
Bem, Krzysztofa Krawczyka, Zbigniewa Wodeckiego, Ryszarda 
Rynkowskiego, Alicjæ Majewskà oraz zespoùy — Krywañ, 
Mezzoforte, Gang Marcela, 2 plus 1, Waùy Jagielloñskie i Vox. 
Jako ciekawostkæ wymieniã moýna zdobywców Grand Prix 
w 1977 roku, którymi byli Witold Pisz i Jerzy Sùota úpiewajàcy 
jako duet „Witol d i Jerzy" — dziú poùowa zespoùu Vox. Powie-
dzieã trzeba równieý, ýe w 1984 roku w jury zasiadaù Marek Gre-
chuta. W „Pamiætniku Ustroñskim" — rocznik VII — Elýbieta 
Sikora bardzo szczegóùowo opisuje wszystkie festiwale, podaje 
nazwiska organizatorów, muzyków, piosenkarzy, laureatów. Na 
koniec pisze: „Impreza miaùa wielu zwolenników, ulubieñców, 
entuzjastów, po prostu fanów — tego dowodziùa zawsze peùna 
widownia Amfiteatru. Jest prawdà, ýe festiwal budziù takýe kon-
trowersje w wielu momentach przerastaù juý nasze moýliwoúci tak 
pod wzglædem organizacyjnym, jak i finansowym, ale nigdy nie 
byùo sytuacji bez wyjúcia. Mieliúmy szanse dojúcia do ideaùu, 
osiàgniæcia dla Ustronia nie tylko odpowiedniej reklamy, roz-
gùosu i popularnoúci, lecz co za tym idzie takýe korzyúci mate-
rialnych. Bardzo szkoda, ýe nikt tego tematu nie kontynuowaù." 

Ostatni Festiwal Piosenki Czeskiej i Sùowackiej odbyù siæ 
w 1989 roku. Wraz z wprowadzeniem wolnego rynku coraz 
trudniej byùo przekonaã zakùady pracy, by ze swego funduszu 
socjalnego dopùacaùy do biletów dla zaùogi na imprezy w amfi-
teatrze. Przez jakiú czas w Parku Kuracyjnym rzadko tylko 
rozbrzmiewaùa muzyka, ale w tej chwili Amfiteatr odýyù i nie 
moýna narzekaã na brak najróýniejszych propozycji. Na in-
auguracji tegorocznego Lata Artystycznego wystàpiùa Operetka 
Gliwicka z przedstawieniem „Nocy w Wenecji" Johanna 
Straussa i tym znakomitym muzycznym wieczorem uczczono 
równieý dwudziestolecie obiektu. 

Rosnà szeregi sportowców 
„sprawnych inaczej". Inwalidzi 
i osoby upoúledzone z domów 
opieki spoùecznej, oúrodków szko-
lno-wychowawczych i rehabilita-
cyjnych coraz czæúciej biorà udziaù 
w zmaganiach na skoczniach, rzu-
tniach, bieýniach czy pùywalniach. 
W naszym regionie najpræýniej 

dziaùajà oúrodki w Drogomyúlu, 
Pogórzu, Nierodzimiu, Skoczo-
wie, Strumieniu i Cieszynie. 

Jednà z najmùodszych placó-
wek szkolnych jest Alternatywna 
Szkoùa Podstawowa w Cieszynie. 
Dziaùa od jesieni 1990 r. Jednym 
z zaùoýycieli byù B. Bagsik. Czesne 
wynosi 150 zù miesiæcznie.  *

Od 15 lat pùynie pomoc chary-
tatywna organizowana dla gminy 
Goleszów prze obywatelkæ Nie-
miec, Annæ Ruster. Transporty 
z lekami, sprzætem medycznym 

i úrodkami opatrunkowymi tra-
fiajà takýe do Szpitala Úlàskiego 
w Cieszynie. 

Pierwszà publikacjà Ksiàýnicy 
Cieszyñskiej byù zbiór materiaùów 
z Letniej Szkoùy Bibliotekoznaws-
twa. Ukazaùy siæ one wiosnà ub. r. 

 * * 
Cieszyñskie jednostki Ochotni-

czych Straýy Poýarnych majà bo-
gatà historiæ i tradycjæ. Pierwsza 
OSP w Centrum powstaùa w 1870 
r. Pozostaùe sà niewiele mùodsze. 
Na Bobrku straýacy-ochotnicy 
dziaùajà od 1903 r., w Mnisztwie 

— 1911, Boguszowicach — 1912, 
Krasnej — 1924, Pastwiskach 
— 1924, a w Marklowicach od 
1928 roku. 

 *
Ozdobà parku paùacowego 

w Koñczycach Wielkich sà stare 
dæby. Na granicy Brzezówki i Po-
gwizdowa moýna podziwiaã sædzi-
wà lipæ. Na terenie Haýlacha rosnà 
kilkusetletnie dæby szypuùkowe. 

Zespoùy regionalne „Gole-
szów" i „Czantoria" naleýà do 
czoùówki w regionie cieszyñskim. 

(nik) 
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Na úlubnym kobiercu stanæli: 
13 lipca 1996 r. 

Aleksandra Podýorska, Ustroñ i Paweù Gaùuszko, Opole 
Aleksandra Bieniecka, Ustroñ i Paweù Martynek , Ustroñ 

 Tir 
Najlepsze ýyczenia dla jubilatów : 

Paweù Pasterny, lat 80, ul. Polañska 85 
Emili a Badura, lat 85, ul. Jelenicka 15 
Paweù Kojma, lat 90, ul. Akacjowa 86 

ft  -tr 

Turniej bilardowy w „Beskidzie" urozmaiciù zespóù folkowy, który graù 
przed wejúciem do restauracji. Fot W. Suchta 

Serdeczne podziækowania za okazane wspóùczucie, zùoýone wieñ-
ce i kwiaty oraz liczny udziaù w pogrzebie 

úp. Wùadysùawa Pilcha 
ksiædzu dr. Henrykowi Czemborowi, krewnym, przyjacioùom, 
sàsiadom, znajomym, delegacji FSM Ustroñ 

skùada ýona z rodzinà 

Ci, którzy od nas odeszli: 

Julia Sztwiertnia, lat 97, ul. Konopnickiej 38/5 
Ludwik Maciejczyk, lat 72, ul. Waùowa 12 
Teresa Zientarska, lat 62, Os.Manhatan 6/16 
Anna Brózda, lat 91, ul. Cieszyñska VI/15 

Ze zbiorów Muzeum 
W naszych magazynach muzealnych znajduje siæ kilkanaúcie 

ýelazek do prasowania. Najstarsze z XI X w. byùo ogrzewane 
rozýarzonym wæglem, a najwiæcej posiadamy ýelazek ogrzewanych 
ýeliwnà duszà. Al e jest teý ýelazko ogrzewane parà i ýelazka 
elektryczne sprzed ponad póù wieku. Ostatnie nabytki w tej 
dziedzinie zamieszczamy na fotografii. 
Jest to dar Elýbiety Sikory, której za te i pozostaùe dary serdecznie 
dziækujemy. 

11.7.96 r. 
O godz. 14.00 przy skrzyýowaniu 
ulic 3 Maja i Partyzantów podczas 
cofania, kierujàcy polonezem 
Truck mieszkaniec Katowic do-
prowadziù do kolizji z fordem 
Sierra mieszkañca Ustronia. 
Sprawcæ ukarano mandatem 
w wys. 50 zù. 

12.7.96 r. 
O godz. 00.30. trzech mæýczyzn 
z poñczochami na twarzy wtarg-
næùo do budynku mieszkalnego na 
terenie Ustronia. Dziæki szybkie-
mu powiadomieniu policji skute-
cznie zainterweniowano. Spraw-
ców ustalono. Wobec jednego 
z nich — mæýczyzny, który kilka 
dni wczeúniej opuúciù zakùad karny 
zastosowano areszt tymczasowy. 

14.7.96 r. 
O godz. 17.00 kierujàca fiatem 
mieszkanka Ustronia najechaùa 
na pieñ úciætego drzewa i wjechaùa 
do przydroýnego rowu. Spraw-
czyniæ kolizji ukarano mandatem 
w wys. 30 zù. 

14.7.96 r. 
O godz. 10.30 pod Czantorià 
w okolicach wyciàgu krzeseùko-
wego wskutek zawirowañ powiet-
rza, doszùo do nieszczæúliwego wy-
padku lotniarza z wysokoúci oko-
ùo 15 metrów. Mæýczyzna ma zùa-
manà koúã miednicy. 

14.7.96 r. 
O godz. 16.15 na ul. 3 Maja na 
wysokoúci stawu kajakowego na 
jezdniæ wtargnàù mieszkaniec Ryb-
nika. Zostaù potràcony przez pra-
widùowo jadàcà skodæ kierowanà 
przez mieszkañca Ustronia. Pieszy 
ma zùamanà nogæ i zostaù przewie-
ziony do szpitala w Cieszynie. 

14.7.96 r. 
O godz. 22.00 na ul. Daszyñskiego 
zatrzymano nietrzeêwego — 1,36 
prom. — mieszkañca Jastrzæbia 
Zdroju kierujàcego fiatem 126p. 

14/15.7.96 r. 
Na terenie oúrodka wczasowego 
w Lipowcu nieznani sprawcy do-
konali kradzieýy 5 kóù samocho-
dowych z fiata 126p. 

15.7.96 r. 
O godz. 11.00 na goràcym uczyn-
ku personel „Savii" zatrzymaù 
mieszkankæ Ustronia, która pró-
bowaùa ukraúã butelkæ wódki. 
W chwili kradzieýy sprawczyni 
byùa nietrzeêwa — 1,41 prom. 

15.7.96 r. 
O godz. 21.30 funkcjonariusze 
ustroñskiego komisariatu wziæli 
udziaù w poúcigu za skradzionym 
na terenie Wisùy VW Corrado. 
Samochód odzyskano na terenie 
Górek Wielkich. 

16.7.96 r. 
O godz. 00.40 w Ustroniu na ul. 
Cieszyñskiej skontrolowany zo-
staù fiat 126p, w którym podróýo-
waùo 7 mieszkañców Cieszyna. 
Kierowca miaù 1,86 prom. alko-
holu we krwi. 2 godz. póêniej te 
same osoby na ul. Daszyñskiego 
pobiùy dwóch wczasowiczów. Za 
prowadzenie pojazdu w stanie 
nietrzeêwym sporzàdzony zostaù 
wniosek na kolegium, natomiast 
w sprawie pobicia prowadzone 
jest postæpowanie przygotowaw-

17.7.96 r. 
O godz. 14.00 w porze obiadu 
nieznani sprawcy po wejúciu przez 
okno dokonali wùamania do 5 po-
koi w jednym z ustroñskich oúrod-
ków wczasowych. 

(mn) 

11.7 — Naùoýono mandat 
w wys. 20 zù za handel bez wyma-
ganych zezwoleñ przy ul. 3 Maja. 

12.7 — W trakcie kontroli naka-
zano opuszczenie targowiska oby-
watelowi Buùgarii za handel bez 
wymaganych zezwoleñ. 

Interweniowano w sprawie 
zniszczenia zieleñca w pasie dro-
gowym ul. Katowickiej. Sprawcæ 
wezwano na komendæ. 
— Nakazano usuniæcie gruzu 
wysypanego przy ul. 3 Maja. 

13.7. — W czasie trwania „Ka-
baretonu" sprawdzono dokùadnie 
wszystkie punkty gastronomiczne 
usytuowane w Parku Kuracyj-
nym. Nie stwierdzono ýadnych 
uchybieñ. 

— Zabezpieczenie porzàdkowe 
wokóù Amfiteatru. 

14.7. — Ukarano kierowcæ man-
datem w wys. 10 zù za wjazd do 
lasu przy ul. Furmañskiej. 
— Skierowano wniosek do kole-
gium za rozbicie namiotu na wale 
ochronnym Wisùy. 

15.7. — Kontrola porzàdkowa 
dzielnicy Nierodzim. Sprawdzano 
posesje przy ul. Kreta. 

16.7. — Na Zawodziu zatrzyma-
no i ukarano mandatami w wys. 
po 50 zù. kierowcæ i pasaýera sa-
mochodu. Pasaýer jechaù na da-
chu pojazdu. 

17.7. — Nakazano zaprowadze-
nie porzàdku przy jednym z punk-
tów gastronomicznych na ul. Gra-
ýyñskiego. (mn) 
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Kochane Haniczki 
z Ustróñskij! 

Pieknie wóm winszujym na to wasze miana: iyczym Wóm 
dobrego zdrowia, ýebyúcie dochtoróm nie dowaly moc zarobiã, 
choã oni teý muszóm z czegosi ýyã, ale nie muszóm z Was. 
Uwaýejcie na te swoji niepodarzone klepeta i dowóm wóm rade, 
jak chodzicie to dziw oj ci o sie pod nogi a nie za mnóm! 
A jak tak rade chodzujecie do Gminy to pokoýcie wùadzom te poúci 
co sóm w chodniku przed Rotuzym. Aý dziw bierze, ýe se tam 
jeszcze ýodyn Radny gùowy nie przypod, bo to by dopiyro hóczaùo 
na caùej dziedzinie. 
Hanko z Manhatanu winszujym Ci teý pieknie abyú nigdy nie 
zostaùa we windzie, ýeby Cie zawsze mioù kiery z nij wyciàgnàã, 
a Hance ùod Úliwko w aby na sesyjach dopuúciùa teý inszych do 
gùosu, bo szkoda twojich hóúli. Jeszcze wóm obiym ýyczym moc 
piniyndzy, szczyñúcio i ýeby Was Ustróniocy rade czytaùy. 

Tego Wóm winszuje wierny czytelnik 
Jano „O  chlast a" 

z Cyntrum Miasta 

P. S. Wszycki inne Haniczki z caùego Ustronia miyjcie sie dobrze. 

SKLEPU FIRMOWEGO NR 2 
ul. 3 Maja 2 (koùo Beskidu ) 

Mimo upaùów i urlopów 
dopisali goúcie „Klubu Pro-
pozycji". Zainteresowani „O-
powieúciami z dalekich mórz" 
przyszli 15 lipca do Muzeum 
na Brzegach na spotkanie 
z Krzysztofem Zarzyckim 
— kapitanem ýeglugi wielkiej 
od kilku lat mieszkajàcym 
w Ustroniu. 
— Widzæ duýà antologiæ miæ-
dzy górami i morzem. W miejs-
cowoúci górskiej ciekawe 
wzniesienia przyciàgajà wzrok 
i intrygujà. Zadajemy sobie py-
tania jaki widok rozciàga siæ ze 
szczytu, jaki szlak prowadzi na 
góræ, co jest za nià. Podobne 
wraýenie robi woda, co siæ za 
nià znajduje, jakie làdy i kraje 
— mówiù na wstæpie Krzysz-
tof Zarzycki. 

Wyraziù takýe wielki po-
dziw dla pionierów ýeglarst-
wa, którzy bez nowoczesnych 
urzàdzeñ nawigacyjnych, 
zmechanizowanych napædów 
wyruszali na morze nie wie-
dzàc czy dotrà do jakiú brze-

gów, czy nie zginà. W tej chwi-
li statki przemierzajà Atlantyk 
w niecaùy tydzieñ, Kolumbowi 
zajæùo to póù roku. Kapitan 
wyjaúniù jakie zabezpieczenia 
przed katastrofami posiadajà 
wspóùczesne statki i dlaczego 
mimo to wypadki siæ zdarzajà. 

Najlepiej przedstawiona zo-
staùa problematyka statków 
rybackich, poniewaý na ta-
kich wùaúnie jednostkach pra-
cowaù K. Zarzycki. Obecnie sà 
to olbrzymie pùywajàce prze-
twórnie, zatrudniajàce kilka-
dziesiàt osób, pozostajàce na 
morzu okoùo póù roku. Moýna 
byùo siæ dowiedzieã gdzie kie-
dyú umiejscowione byùy ùowis-
ka polskiej floty rybackiej, jak 
ich iloúã zmniejszaùa siæ na 
przestrzeni kilkudziesiæciu lat, 
jakie ryby byùy poùawiane kie-
dyú a jakie w tej chwili. Goúcie 
z duýym zainteresowaniem 
wysùuchali opowieúci o kùopo-

tach polskich rybaków spo-
wodowanych stanem wojen-
nym, wojnà o Falklandy 

Malwiny i poszerzaniem 
stref przybrzeýnych poszcze-
gólnych krajów. Okazaùo siæ, 
ýe caùy czas trwa na morzach 
bezkrwawa wojna o ùowiska 
i strefy. Jakiú czas temu mog-
liúmy úledziã w telewizji i pra-
sie losy naszych statków ryba-
ckich na Morzu Ochockim. 
Wúród kapitanów jednostek 
byù takýe Krzysztof Zarzycki 
i mógù opowiedzieã jak Ros-
janie imajàc siæ róýnych spo-
sobów — manewry wojskowe, 
odmawianie pomocy medycz-
nej i technicznej — próbowali 
wyrzuciã Polaków z tamtych 
rejonów. 

W morskiej gawædzie Krzy-
sztofa Zarzyckiego caùy czas-
obecny byù klimat wyjàtkowo-
úci, odmiennoúci zawodu ma-
rynarza. Czy mówiù o wspa-

niaùych przygodach na afry-
kañskim làdzie, wúród lodów 
Antarktydy, czy o tæsknocie 
za rodzinà podczas Úwiàt Bo-
ýego Narodzenia, opisywane 
wraýenia mocno podkreúlaùy 
specyfikæ ýycia na morzu, 
a takýe duýe zaangaýowanie 
ludzi tam pracujàcych. 

Dziæki interesujàcym slaj-
dom przygotowanym przez 
kapitana uczestnicy spotkania 
w Muzeum zwiedzili morza 
i làdy na obu póùkulach. Oglà-
dali meczety Dakaru, zabytki 
Kapsztadu, wieýowce Vancou-
ver, nieskalnà przyrodæ Alaski 
i póùnocnej Kanady oraz mogli 
niemalýe odczuã sztorm utrwa-
lony klatka po klatce przez. K. 
Zarzyckiego. Niestety w mu-
zeum nie przygotowano wczeú-
niej ani projektora, ani ekranu 
i slajdy straciùy przez to duýo ze 
swojego uroku. Ci, którzy mi-
mo niedogodnoúci chcieli jed-
nak coú zobaczyã, wyszli z mo-
cno powykræcanymi i bolàcy-
mi szyjami. (mn) 

Fot. W. Suchta 

Powoli mija pierwsza poùowa wakacji i choã pogoda w tym roku nie 
sprzyja wczasowiczom, Ustroñ jak zwykle peùen jest goúci. Nie wszystkie 
domy wczasowe sà jednak zadowolone z frekwencji. W „Gwarku" 
zajætych jest jedynie 70% miejsc, a personel za maùà liczbæ goúci wini 
wùaúnie zùà auræ. Podobnie jest w „Mazowszu", gdzie jedynie poùowa 
miejsc zostaùa wykupiona, ale gdy tylko pojawia siæ sùoñce, pojawiajà siæ 
teý goúcie. Peùny jest natomiast „Pokój", bo do 3 sierpnia wypoczywajà 
tam dzieci i mùodzieý na turnusach kolonijnych. W drugim miesiàcu 
wakacji zarezerwowano 50% miejsc. Sanatorium w Domu Wczaso-
wo-Leczniczym „Zùocieñ" jest nieczynne w okresie wakacji, lecz mimo 
to wynajàã moýna tylko apartament. Pozostaùe pokoje zajmujà stali 
goúcie. W „Ziemowicie" miejsca zarezerwowane sà juý od lutego 
i marca, czæsto wczasowicze pragnà siæ zatrzymaã w tych samych 
pokojach. W hotelu „Równica" wynajætych jest 50% pokoi. Zazwyczaj 
sà to jednak krótkie dwu-trzydniowe pobyty. (mn) 
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RYBKA 
przy ul. Daszyñskiego (obok cmentarza) 

zaprasza i poleca 

— szeroki wybór ryb smaýonych 
— potrawy z grilla 
— duýy asortyment ryb úwieýych 

i mroýonych 

RSP „JELEIMICA " 

Wody mineralne i napoje Ustronianka 0,33, 1 1, PET w cenach producenta 
piwa, wina, szampany, soki 100% w kartonach, Pepsi Cola, Coca Cola, napoje 
ýywieckie, 
Papierosy oraz wiele innych artykuùów. 

USTROÑ, 
UL . FABRYCZN A 1 

Fot. W. Suchta 

OCALENI E KRÓLESTW A 
Wúród wielu atrakcji tegorocznego Festiwalu Twórczoúci 

Religijnej znalazùo siæ teý coú dla najmùodszych. W sobotnie 
popoùudnie na dziedziñcu koúcioùa úw. Klemensa odbyù siæ 
spektakl teatralny dla dzieci. Baúñ pt. „Porwanie królewny 
Mirabelli" zgromadziùa kilkadziesiàt dzieciaków, które z ogro-
mnym zaciekawieniem, wypiekami na twarzy i otwartymi 
buziami úledziùy losy naiwnego króla Nestora, podstæpnego 
ministra Laurentego, jego niezdarnego syna Walentego, spryt-
nego bùazna Beniamina i oczywiúcie piæknej, lecz niezbyt bystrej 
królewny Mirabelii. Aktorzy doskonale oddawali charaktery 
poszczególnych postaci, úmiaùo i ekspresyjnie wypowiadali 
kwestie, urozmaicali sztukæ wesoùymi piosenkami, wciàgajàc do 
zabawy dzieci od kilku do kilkunastu lat. Dodajmy, ýe rodzice 
teý nie wyglàdali na znudzonych. Nie tylko bajka wzbudziùa 
emocje, ale takýe mikrofony, reflektory i kable. W przerwie 
bajki najodwaýniejsze maluchy mogùy wypróbowaã mikrofony 
popisujàc siæ na scenie wùasnà twórczoúcià. Historia zakoñczyùa 
siæ oczywiúcie szczæúliwie, a na koniec caùa niemalýe nieletnia 
publika wkroczyùa na scenæ, by tañcem uczciã ocalenie królest-
wa. 
Przy okazji tego spektaklu naleýaùoby wspomnieã o bardzo 
istotnej kwestii dzieci i osób niepeùnosprawnych. Organizatorzy 
Gaudæ Fest zadbali o to, by zawsze znalazùo siæ miejsce dla 
wózków, umoýliwili ùatwy dostæp na widowniæ amfiteatru, 
a specjalny samochód przewozowy przez caùy czas trwania 
festiwalu widoczny byù prawie w kaýdym miejscu Ustronia. 

(mn) 

PODZIÆKOWANIA 
Organizatorzy Mistrzostw Uzdrowiska Ustroñ w Wyciskaniu Leýàc 

dziækujà wùaúcicielowi sklepu sportowego Ottonowi Maroszowi, firmie 
Standard, wùaúcicielom sklepu Top, PSS Spoùem, Franciszkowi Legiers-
kiemi, firmie Legwan, firmie Konel oraz kierownictwu DW Orlik za 
nagrody dla zawodników i pomoc w zorganizowaniu imprezy. 

+ * * 

Serdeczne podziækowania firmie Anin i przedsiæbiorstwu Kamil skùada-
jà uczestnicy kolonii we Wùadysùawowie. Równie wdziæczni sà rodzice, 
których pociechy przebywajà na kolonii zdrowotnej zorganizowanej 
przez Szkoùæ Podstawowà nr 2 w Ustroniu. 

* * * 

Dyrekcja Przedszkola nr 5 w Ustroniu wraz z dzieãmi dziækuje dyrekcji 
„Besar" SA Tartak Ustroñ za drewno, które umoýliwiùo remont 
urzàdzeñ do zabaw ruchowych. 

« I 
Zespó ù Szkó ù T e c h n i -
c z n y c h w U s t r o n i u 
pos iad a w o l n e mie js -
c a w S z k o l e Z a w o d o -
w e j w z a w o d a c h : 
sprzedawca , elektrome -
chani k maszyn , tokarz , 
a taký e w piæcioletni m 
Techniku m Mechani -
cznym . 
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Tegoroczne Kabaretowisko w amfiteatrze odbywaùo siæ pod 
hasùem jubileuszu Masztalskiego. Juý 10 lat Aleksander  Trzas-
ka-Masztalski bawi publicznoúã swymi dowcipami. Nie inaczej 
byùo w ustroñskim amfiteatrze. Po oficjalnym ogùoszeniu jubi-
leuszu i wræczeniu pamiàtkowego zegarka, przez ponad godzinæ 
Masztalski gawædziù z publicznoúcià. Po wystæpie zapytaliúmy 
Masztalskiego, dlaczego jubileusz obchodzi w Ustroniu. 
— Gdyý najpiækniejszà miejscowoúcià poza Górnym Úlàskiem 
jest Ustroñ — odpowiedziaù bez zastanowienia. — Bardzo 
czæsto tu wracam, spotykam siæ z publicznoúcià w sanatoriach. 
— Czy zdarza siæ panu odwiedzaã nasze miasto poza wystæpami? 
— Bardzo czæsto przyjeýdýam tu prywatnie z dzieãmi i ýonà. 
U nas w domu nie ma wakacji bez Ustronia. Kiedy ostatnio 
byùem w Szpitalu Uzdrowiskowym i widziaùem piækny kompleks 
basenów, to muszæ stwierdziã, ýe jest to juý kawaùek Europy. 
Oczywiúcie przydaùo by siæ takich miejsc wiæcej, choã i teraz 
Ustroñ zaczyna przypominaã dobrze rozwiniæte miasteczko 
górskie. Myúlæ jednak, ýe wùadze Ustronia jeszcze za maùo siæ 
troszczà o to, co siæ wokóù dzieje. Za maùo jest imprez, które 
sponsorujà, za maùo tras spacerowych z pewnymi przyjemnoú-
ciami. Myúlæ, ýe robià to obecnie osoby prywatne, ale powinny 
byã wspierane przez wùadze miasta. Wspólnie powinni siæ 
zastanowiã, co zrobiã, by Ustroñ znalazù siæ wúród miescowoúci 
bardzo atrakcyjnych, a naprawdæ wiele do tego nie brakuje. 
— Kiedy Masztalski opowie dowcip o Ustroniu? 
— Przyznam siæ, ýe takiego nie znam. Kocham natomiast 
dowcipy góralskie i bardzo czæsto je prezentujæ. 
— O Masztalskim niektórzy mówià, ýe nie prezentuje on dowcipu 
wysokiego lotu. 
— Przebywaùem w róýnych úrodowiskach, wúród bardzo do-

stojnych ludzi, polityków, artystów, naukowców i gdy przy-
chodziù moment, ýe trzeba byùo siæ poúmiaã, to dowcipy 
Masztalskiego bawiùy ich najbardziej. Nie jest tak, ýe profesor 
úmieje siæ tylko z dowcipu profesorskiego. 
Obchodzi pan dzisiaj  jubileusz. Czy w zwiàzku z tym nie 
zastanawia siæ pan nad stworzeniem czegoú nowego? 
Myúlæ o programie na wzór Beny Hill a i przeniesieniu najpiæk-
niejszych dowcipów na grunt telewizji. Chciaùbym teý, ýeby 
Masztalskich byùo wiæcej, by w kaýdym miejscu w Polsce 
znaleêli siæ ludzie chcàcy bawiã innych. Mam prawie 50 lat, 
trochæ jestem zmæczony, trochæ usatysfakcjonowany, jednak 
gùówny wniosek wynikajàcy z tych moich 10 lat brzmi: Úmiejmy 
siæ czæúciej. Kaýdy problem ma dwie strony — smutnà i wesoùà, 
zamknijmy smutnà do szuflady, zajmijmy siæ wesoùà. 

Poza jubilatem, gwiazdà Kabaretowiska byù zespóù „Raz. 
Dwa, Trzy...". Jego lider Adam Nowak po wystæpie, owacyjnie 
przyjætym przez widowniæ, powiedziaù nam: 

Przyznam siæ, ýe dawno nie graliúmy koncertu w towarzyst-
wie kabaretu i nie wiedzieliúmy czy publicznoúã wysùucha 
naszych piosenek do koñca. Cieszæ siæ, ýe przyjæto nas bardzo 
ciepùo. Kiedyú sam duýo mówiùem na scenie, opowiadaùem 
dowcipy. Teraz tego nie robiæ, gdyý uwaýam, ýe piosenki 
powinny obroniã siæ same. Wierzæ, ýe kaýdy z widzów ma swojà 
wrodzonà inteligencjæ. Nie trzeba w publicznoúci rzucaã cegùami 
i oblewaã jà kubùami wody, by coú dotarùo. 
— Czy byù pan juý wczeúniej  w Ustroniu? 

Jestem tu pierwszy raz i bardzo mi siæ podoba. W ogóle jeúli 
zauwaýam coú dobrego to o tym mówiæ. Taka postawa zdaje 
egzamin. 

Tego wieczoru licznie zebranà w amfiteatrze publicznoúã 
bawiùy jeszcze kabarety Pod Spodem, Pirania oraz Teatru 
Parodii Jacka Pietrzaka. 

Fot. W. Suchta 

,Raz, dwa, trzy..." Fot. W. Suchta 

13 lipca rozegrano kolejny 
turniej tenisa ziemnego z cyk-
lu Grand Prix Najmùodszych 
Tenisistów. Udziaù w zawo-
dach jest bezpùatny, a starto-

W grupie úredniozaawanso-
wanej: 1. Anna Ùopacka z Sos-
nowca, 2. Agnieszka Wolska 
z Katowic. W grupie poczàt-
kujàcych: 1. Michaù Szyna! 

waã mogà dzieci i mùodzieý do 
16 roku ýycia. Tym razem na 
kortach Kuêni Ustroñ zjawiùo 
siæ 56 mùodych tenisistów 
z Katowic, Tych, Jaworzna, 
Zabrza, New Jersay i Ustro-
nia. Zawodników podzielono 
na trzy grupy w zaleýnoúci od 
umiejætnoúci. W grupie zaa-
wansowanej zwyciæýyù Jaro-
mir  Nycz z Czæstochowy, 2. 
Miùosz Szoltys z Ochab, 3. 
Daniel Czarnecki z Ustronia. 

z Katowic, 2. Michaù Glogaza 
z Janowic, 3. Michaù Lang-
hamer z Ustronia. 

Zawody zorganizowali pro-
wadzàcy korty dziaùacze Ku-
êni Ustroñ, a sponsorowaùy je 
firmy Anin i Standard. 

Nastæpne zawody z tego cy-
klu rozegrane zostanà 27 lip-
ca, zaú 10 sierpnia odbædzie siæ 
Tenisowy Puchar Lata zawo-
dników do lat 16. 

(ws) 

MAÙGOSIA W FINALE 
W czerwcu w Liceum Ogólnoksztaùcàcym w Úwidnicy odbyù siæ finaù 

XXXI V Ogólnopolskiego Konkursu Filatelistycznego, organizowane-
go przez Zarzàd Gùówny PZF i Zarzàd Okrægu w Waùbrzychu. 

Do finaùu zakwalifikowali siæ najlepsi filateliúci okrægów wyùonieni 
w konkursach eliminacyjnych, ãwierãfinaùowych i póùfinaùowych, gdzie 
musieli siæ wykazaã ogólnà wiedzà filatelistycznà, tematycznà i wy-
stawienniczà, znajomoúcià walorów — znaczków, stempli i caùostek 
pocztowych — wydawanych przez Pocztæ Polskà od Bieszczad, poprzez 
Tatry, Beskidy, aý po Sudety. Tytuù tegorocznego konkursu brzmiaù 
„Wzdùuý Karpat i Sudetów". 

Okræg bielski reprezentowaùa Maùgosia Kwoczyñska uczennica SP-3 
w Ustroniu Polanie. W finale zajæùa III miejsce w kategorii szkóù 
podstawowych. 50 uczestników finaùu mogùo takýe wziàã udziaù w wy-
cieczkach krajoznawczych. Odwiedzono jedyne w Polsce Muzeum 
Filumenistyczne w Bystrzycy Kùodzkiej, Muzeum Papiernictwa w Dusz-
nikach Zdroju, Polanicæ, Bùædne Skaùy, zwiedzano Kotlinæ Kùodzkà. 
W czasie zdobywania Únieýki okazaùo siæ, ýe filateliúci mogà pochwaliã 
siæ niezùà kondycjà sportowà. 
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Tyle osób nie przewinæùo siæ dawno przez stadion Kuêni 
Ustroñ. Na zorganizowanym 13 lipca festynie sportowym 
kaýdy mógù znaleêã coú dla siebie. Byùy zawody dla dzieci 
w biegach, jeêdzie na rowerze, strzelaniu do celu. Startujàcy i ich 
rodzice starali siæ osiàgnàã jak najlepsze rezultaty, tym bardziej, 
ýe na zwyciæzców czekaùy atrakcyjne nagrody i specjalne 
dyplomy. Doroúli siùacze mogli zmierzyã siæ z ciæýarem 60 kg, 
który naleýaùo wyciskaã leýàc, siùowano siæ teý „na rækæ". 
Zabrakùo niestety chætnych do podnoszenia ciæýarka o wadze 32 
kg. Gùównà atrakcjà byùy mecze piùkarskie. W pierwszym 
zmierzyùy siæ druýyny Górnika Zabrze i zdobywcy pucharu 
Sùowacji zespoùu Humene. Wygraù Górnik 4:1 ustalajàc wynik 
spotkania w pierwszej poùowie. Po meczu byùy zawodnik 
Górnika Jan Gomola powiedziaù nam: — Caùà imprezæ naleýy 
poprzeã, szczególnie warte oglàdania byùy mecze. Cieszæ siæ, ýe 
tak dobrze wypadù Górnik Zabrze, praktycznie wygrywajàc juý 
w pierwszej poùowie. W drugiej czæúci meczu skupili siæ na 
obronie i to teý siæ udaùo. Patrzàc na Górnika przypominajà siæ 
dawne czasy, choã sà to juý inni zawodnicy. Nie ma w tym 
zespole gwiazd, ale druýyna jest wyrównana. Liczæ, ýe w przy-
szùym sezonie bædà trochæ wyýej w tabeli. 

Nastæpnie graùa druga druýyna Górnika, wystæpujàca na co 
dzieñ w lidze miædzywojewódzkiej, z jedenastkà Kuêni Ustroñ. 
Ustroniacy niestety zostali pokonani, mimo ýywioùowego dopi-
ngu licznie zgromadzonej publicznoúci. W kolejnym meczu 
oldboje Kuêni wysoko wygrali z druýynà firmowanà przez 
parlament RP. Poseù Janusz Koza reprezentujàcy Komisjæ 
Administracji i Spraw Wewnætrznych powiedziaù nam: 
— Impreza warta poparcia. Bardzo przyjemnie moýna byùo 
spædziã czas, choã przyznam, ýe kondycja juý nie ta. Olboje 
Kuêni wygrali, ale moýe majà wiæcej czasu na trening niý 
parlamentarzyúci. Przyznam, ýe ustroniacy nie grali ostro, 
a nawet trzeba stwierdziã, ýe cechuje ich znaczna tolerancja dla 
trochæ sùabszego przeciwnika. Jestem tu od poczàtku imprezy 
i myúlæ, ýe takie spotkania organizujà ludzi, pozwalajà przyjem-
nie spædziã czas. W Ustroniu bywam czæsto, ale dopiero dziú 
mogæ bliýej przyjýeã siæ miastu. Kocham góry i czujæ siæ tu 
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dobrze. Mogæ odpoczàã i miùo mi, ýe miaùem moýliwoúã 
spædzenia wolnego czasu z mieszkañcami Ustronia. 

Poseù Ryszard Burski reprezentujàcy sejmowà Komisjæ Poli-
tyki Spoùecznej równieý byù bardzo zadowolony z atmosfery na 
festynie. 
— Bardzo dobra zabawa. Moýna byùo sprawdziã swà kondycjæ 

stwierdza od razu. — Pogoda dopisaùa, przyszùo sporo ludzi. 
Myúlæ, ýe jest spoùeczne zapotrzebowanie na tego typu imprezy. 
Mecz przegraliúmy, lecz nie rozpaczamy nad tym. 

W druýynie parlamentarzystów dostrzegliúmy posùa Adama 
Sùomkæ, który walczyù gùównie w úrodku pola. Jego teý po-
prosiliúmy o krótkà rozmowæ. Mim o wysokiej przegranej i jemu 
mecz siæ podobaù. Zapytaliúmy dlaczego posùowie KPN przyje-
chali na festyn Kuêni Ustroñ. 
— Poniewaý sà najmùodsi. Czasami doùàczajà posùowie Unii 
Wolnoúci. Poza tym niechæã do wysiùku fizycznego sprawia, ýe 
posùów trudno przekonaã do sportu. Jestem cieszyniakiem 
i z ochotà odwiedzam te tereny. Lubiæ teý graã w piùkæ. 
— Jak zaprezentowali siæ ustroñscy oldboje? 
— To zgrana druýyna, nie to co my. Chodzi gùównie o to, by siæ 
pobawiã, a wynik jest rzeczà wtórnà. 
— Przedstawia siæ pan jako cieszyniak. Czy w Ustroniu teý bywa 
pan czæsto? 
— Tak. Tu odpoczywam z rodzinà. 
— Czego brak panu w naszym mieúcie? 

Infrastruktury zwiàzanej z obsùugà przybysza. Osobiúcie nie 
mogæ narzekaã, gdyý blisko mam dom i nie czujæ siæ tu êle. 
Z drugiej strony wiem, ýe jest bardzo wielu ludzi zafascynowa-
nych górami, Beskidami, a niestety nie ma dla nich dobrej 

l ot. W. Suchta 

informacji. Chætnie by tu przyjechali, ale muszà mieã caùkowità 
pewnoúã, ýe zaproponuje siæ im godziwe warunki pobytu. 

Skompletowaniem druýyny reprezentujàcej parlament RP 
zajàù siæ poseù Kazimierz Wilk . Niestety nie udaùo mu siæ zebraã 
caùej jedenastki, dlatego skùad zostaù uzupeùniony o lokalnych 
dziaùaczy KPN, a nawet syna K. Wilka, który, powiedzmy to 
szczerze, pozytywnie wyróýniaù siæ w druýynie. 

Zaprosiùem wszystkich posùów z naszego okrægu na dzisiej-
szy festyn — mówi K. Wilk . — Nie wiem dlaczego nie 
przyjechali. Moýe zabrakùo im czasu. Senator Okrzesik miaù 
przyjechaã. Na pewno coú wypadùo, gdyý inaczej byùby tu. 
Myúlæ, ýe ci posùowie, którzy dziú grali, z chæcià przyjadà za rok. 
Jest to zabawa i podziaùy polityczne nie odgrywajà tu ýadnej 
roli . Politykæ uprawiamy w Sejmie i chyba wszyscy dobrze 
odróýniajà wystæp w imprezie sportowej od podziaùów politycz-
nych. W ogóle w bielskim posùowie nie prowadzà z sobà wojny 
i potraf imy w niektórych lokalnych sprawach wystæpowaã 
razem. 

Na festynie bawiono siæ do póênych godzin nocnych. Wy-
stàpiùa orkiestra dæta i zespóù muzyczny przygrywaù do tañca. 
Stoisko mieli plastycy z „Brz imów" ze swoimi pracami. Byùy teý 
stoiska zjedzeniem i napojami. Przez caùy dzieñ przez stadion 
przewijaùy siæ tùumy ustroniaków i wczasowiczów. Przychodzo-
no caùymi rodzinami. Organizatorzy zadbali o to, by moýna 
byùo usiàúã wygodnie przy stole, zorganizowano teý podest dla 
miùoúników tañca. Zadowoleni byli dziaùacze klubu i uczestnicy 
festynu sportowego. Miejmy nadziejæ, ýe za rok znowu bædzie 
okazja do zabawy na stadionie. 

Wojsùaw Suchta 
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Od lewej stojà: Marta Gomola, Basia Niemczyk, Edyta Remisz, Monika Nicielnik, Ewa Sikora, Teresa 
Kamiñska, Zosia Juroszek, Jagoda Zawada, Ola Sikora. Klæczà od lewej: Przemek Markuzel, Radek Czyý, 
Marcin Marszaùek, Rafaù Zolich, Bartek Chrapek, Ùukasz Surmacz. 

JAK GRONIE MIÙOWA Ã 

Nabór do zespoùu „Spod 
Równicy" okazaù siæ bardzo 
trudny. Poczàtkowo dzieci 
byùy nieufne, nie chciaùy siæ 
angaýowaã. Do marca, poczà-
tków kwietnia zespóù jeszcze 
pracowaù nad pierwszym pun-
ktem programu. Wydawaùo 
siæ, ýe skompletowanie skùadu 
jest niemoýliwe, ýe nie uda siæ 
wystàpiã na imprezie „Dzieci 
— Dzieciom". Renata Cisze-
wska — prowadzàca — nie 
chciaùa siæ jednak wycofaã. 
— Rozumiaùam dzieci. One 
wyobraýaùy sobie, ýe chcæ 
stworzyã jeszcze jeden artys-
tyczny zespóù z deklamacjà, 
piosenkami. Moim marze-
niem byùo jednak stworzenie 
zespoùu, który propagowaùby 
nasz folklor. Coraz mniej mùo-
dzieýy go zna. Nie znajà his-
torii naszego regionu, jego 
tradycji, kultury. Gdy dyrek-
tor SP-1 Bogumiùa Czyý za-
proponowaùa mi prowadzenie 
takiego zespoùu byùam bardzo 
szczæúliwa i postanowiùam daã 
z siebie wszystko, ýeby dzieci 
úpiewaùy, tañczyùy, recytowa-
ùy o naszych cudownych gó-
rach i kochanym Ustroniu. 

Wiækszoúã dzieci nie mówi-
ùa gwarà i nie sùyszaùa jej w do-
mu, nigdy nie wystæpowaùa 
w tego typu grupach i nie 
uczyùa siæ ludowych tañców. 
Bardzo trudno byùo wprowa-
dziã atmosferæ zabawy, pod-
czas gdy ciæýkà pracà musiaùy 
przyswajaã sobie niezrozu-
miaùe poczàtkowo teksty, 
a takýe zapamiætywaã kroki 
i ukùady choreograficzne. 
Wszystkich ogarnæùo zniechæ-
cenie. Sytuacja byùa trudna 
i pani Ciszewska powiedziaùa 
dzieciom ýe poprowadzi ze-
spóù do koñca roku, a potem, 
choã ciæýko byùo podjàã tæ 
decyzjæ — zrezygnuje. Ale sta-
ùo siæ inaczej. Na próbie gene-
ralnej dzieci zrozumiaùy czego 
siæ od nich oczekuje i ku wiel-

kiemu zdziwieniu wszystkich 
przyszùy z bukietem kwiatów 
proszàc by dalej z nimi praco-
waã. 
— Spodobaùy im siæ pieúni, 
piækno beskidzkiego folkloru 
i to jest dla mnie najwiækszym 
osiàgniæciem. 

Wydaje mi siæ, ýe zespóù 
bædzie istniaù, bo panuje wo-
kóù niego przyjazna atmosfe-
ra. Dyrekcja szkoùy i Rada 
Rodziców sà bardzo przychyl-
nie nastawione i w miaræ moý-
liwoúci pomagajà, takýe fina-
nsowo. Jednak lista potrzeb 
jest za dùuga jak na skromne 
moýliwoúci szkoùy. 
— Marzy mi siæ stworzenie 
swojej kapeli. W tej chwili 
wspaniale akompaniujà nam 
akordeoniúci — Zdzisùaw Ko-
zina, Tadeusz Michalak i Bro-
nisùaw Mider. Bardzo waýne 
sà teý stroje. Na razie korzys-
tamy z wypoýyczalni w Czes-
kim Cieszynie, ale jest to bar-
dzo kosztowne — mówi pani 
Ciszewska. 

Poszukiwanie osób czy in-
stytucji posiadajàcych stroje 
regionalne i gotowych je 
sprzedaã nie daùy rezultatu. 

Teraz zastanawiajà siæ skàd 
wziàã pieniàdze i komu zleciã 
szycie, bo szanujàcy siæ zespóù 
musi mieã odpowiednie wypo-
saýenie. Jest to bardzo istotna 
sprawa zwùaszcza, ýe „Spod 
Równicy" wystàpi na doýyn-
kach. Próby zacznà siæ w naj-
bliýszych dniach, a dzieci sà 
chætne do pracy. Wùaúciwie 
juý od zakoñczenia roku szko-
lnego ciàgle dzwonià z pyta-
niami. Do doýynek zostaùo 
niewiele czasu i wiedzà, ýe 
muszà siæ spræýyã, poniewaý 
Renata Ciszewska chce, ýeby 
wszystko wypadùo úwietnie, 
by wystæp byù perfekcyjnie do-
pracowany, a pochód ciekawy 
i radosny. 

Gdy wystæpowaliúmy na 
imprezie „Dzieci — Dzie-
ciom" mieliúmy niezbyt dob-
rze ustawione mikrofony, ale 
dzieci spisaùy siæ úwietnie i gdy 
nagrodzono je gromkimi 
oklaskami byùy bardzo dum-
ne. Dla mnie nagrodà byùa 
ocena Mariana Ýyùy dyrygen-
ta „Czantorii", autorytetu 
w tej dziedzinie, który dobrze 
oceniù program — wspomina 
pani Ciszewska i dodaje 

Dyrektor Si korowa przy-
chodziùa na nasze próby od 
samego poczàtku i byùa peùna 
obaw czy dzieci sobie pora-
dzà. Teraz wiemy, ýe zespóù 
jest dobry, choã oczywiúcie 
popeùniamy bùædy i wiemy, ýe 
wiele trzeba jeszcze poprawiã. 
Uwaýam jednak, ýe powinien 
istnieã i myúlæ, ýe dobrze przy-
sùuýy siæ miastu. 

W czerwcu na Równicy 
dzieci nakræciùy amatorski 
film ze swoim programem, 
urokliwà reklamówkæ za-
chwalajàcà nasze okolice. Na 
tle rozlegùej panoramy gór Ola 
Sikora zaczyna sùowami wier-
sza Wandy Mider „Rodzinno 
ziemia" — „Tyú mie mamo 
nauczyùa jak gronie miùowaã; 
jak trud pracy naszych ludzi 
godnie uszanowaã; tyú mi ma-
mo pokozaùa kaj leýy Rów-
nica; kaj Czantorii grzbiet siæ 
ciàgnie, a kaj je Skalica..." 
i trzeba powiedzieã, ýe wszyst-
kie dzieci robià wraýenie doj-
rzaùych artystów, zaangaýo-
wanych w swojà pracæ i auten-
tycznie zakochanych w Bes-
kidach. 

Monika Niemiec 

Fot. W. Suchta 
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Regionalny bar 

Piwniczka pod Bocianem 
zaprasza smakoszy piwa na festyny 
oraz pieczenie kieùbasy przy ognis-

ku i muzyce 
Bar czynny codziennie 
od godz. 6.00—2230 

w niedziele i úwiæta od godz- 7.00 

yJJstroñ, ul. Daszyñskiego 80, tel. 54-25-26̂  



Przez Ustroñ wiodùa trasa marszu dziesiæciu Francuzów 
idàcych z Krakowa do Rouen. Zamierzajà oni przejúã przez 
Polskæ, Czechy, Niemcy, Luksemburg, Belgiæ i Francjæ. 12 lipca 
nocowali w Ustroniu w hotelu Równica. Pamiàtki z naszego 
miasta wræczyùa piechurom w imieniu wùadz miasta Graýyna 
Winiarska. My zapytaliúmy szefa wyprawy Andre Pileta o cel 
caùego przedsiæwziæcia: 
— Bardzo czæsto stawia siæ nam pytanie: Dlaczego na piechotæ? 
Jest w tym pewna filozofia naszego ýycia i spædzenia wolnego 
czasu. Kiedy idziemy na piechotæ, jesteúmy zupeùnie wolni, nie 
ogranicza nas czas, ani my nie pædzimy za czasem. 

A. Pilet i jego przyjaciele przeszli juý Europæ wzdùuý i wszerz, 
majà teý na swym koncie wyprawy poza nasz kontynent. Trasa 
tegorocznego marszu z Krakowa do Rouen we Francji wynosi 
1800 km. Jak sami mówià Kraków wybrano jako miejsce 
rozpoczæcia marszu, by podkreúliã przyjaêñ miædzy naszymi 
narodami. Poza tym poznali dziesiæã lat temu towarzyszàcà 
im obecnie tùumaczkæ Barbaræ Surdawskà-Zielonkæ i to teý 
miaùo niemaùy wpùyw na wybór Polski jako kraju, z którego 
wyruszyli. Idà górami pokonujàc úrednio 30 km dziennie. Do 
Ustronia wædrowcy dotarli z Ýywca przez Klimczok, Brennæ 
i Równicæ. 
— Dziú na Klimczoku w schronisku bardzo przyjemnie za-
skoczyùa nas przebywajàca tam grupa blisko stu dzieci, które 
stworzyùy bardzo sympatycznà atmosferæ. Mimo tùumu nie 
byùo nieprzyjemnego jazgotu i wrzasku towarzyszàcego za-
zwyczaj takim grupom. Na trasie spotykamy wiele osób i za-
zwyczaj nie mogà uwierzyã w tak dùugi marsz, niektórzy pukajà 
siæ w czoùo, a najczæúciej pytajà, po co to robimy. Jednak 
przewaýajà reakcje bardzo dla nas przyjemne. W Kalwarii do 
marszu przyùàczyù siæ mùody czùowiek po usùyszeniu audycji 
radiowej o nas. 

W Polsce caùy czas francuskim piechurom towarzyszyùa 
tùumaczka Barbara Sudrawska-Zielonka. O swych wraýeniach 
po kilku dniach marszu mówi: 
— Jest to wspaniaùa grupa, ludzie niesamowicie ze sobà zýyci. 
Podziwiam sposób w jaki maszerujà. Z jednej strony bardzo 
duýa swoboda, z drugiej dyscyplina i odpowiedzialnoúã za 
innych. To grupa prawdziwych przyjacióù i j a przyùàczajàc siæ do 
nich przeýyùam niezapomnianà przygodæ. 

Mimo,ýe w Ustroniu przebywali bardzo krótko i widzieli 
zaledwie fragment naszego miasta przy szlaku na Równicæ, 
zapytani o wraýenia mówià: 

To przyjemne spokojne miejsce, w którym na pewno moýna 
wypoczàã. Jest to miasto, do którego mogùo by przyjechaã 
bardzo wielu cudzoziemców. Jesteúmy zaskoczeni piæknem 
Ustronia. Naleýy dàýyã do tego, by miejsce to byùo znane. My 
zrobimy Ustroniowi reklamæ we Francji. Dziækujemy raz 
jeszcze za przyjæcie w Ustroniu, pani z Urzædu Miejskiego za 
zaszczycenie nas swojà obecnoúcià. Dziækujemy teý personelowi 
Szpitala Reumatologicznego. Mieliúmy maùà ranæ do opat-
rzenia. Zabieg wykonano wspaniale, szybko, z uúmiechem 
i bardzo kompetentnie. „ . . . 0 , 4 K Wojsùaw Suchta 

LIST DO REDAKCJI 
W zwiàzku z ukazaniem siæ w Gazecie Ustroñskiej (nr 28 z 11—17 

lipca br) informacji pt: „Medal od Marszaùka" winni czytelnicy znaã 
w peùnym zakresie okolicznoúci w jakich Estrada Ludowa „Czantoria" 
uhonorowana zostaùa Srebrnym Medalem Sejmu RP. 

W dniu 22 czerwca 1996 r. w Domu Ýoùnierza w Bielsku-Biaùej zespóù 
uczestniczyù w patriotyczno-religijnej uroczystoúci przekazania i po-
úwiæcenia sztandaru Zarzàdu Wojewódzkiego PSL w Bielsku-Biaùej. 
Dostojnymi goúãmi uroczystoúci wraz z marszaùkiem sejmu RP Józefem 
Zychem byli: biskup ordynariusz diecezji bielsko-ýywieckiej koúcioùa 
rzymsko-katolickiego — Tadeusz Rakoczy, biskup diecezji cieszyñskiej 
koúcioùa ewangelicko-augsburskiego — Paweù Anwailer, w-ce minister 
rolnictwa — Jacek Soska, wojewoda bielski — Marek Trombski oraz 
parlamentarzyúci RP. 
Estrada Ludowa „Czantoria" uczestniczyùa w ceremonii przekazania 
i poúwiæcenia sztandaru ZW PSL i zaprezentowaùa siæ w czæúci 
artystycznej. 
Za caùoúã wystæpów uhonorowana zostaùa tak wysokim wyróýnieniem. 
Serdecznie i szczerze gratulujæ caùemu zespoùowi tak wspaniaùego 
sukcesu. 

Jan Kubieñ 
V-ce Prezes ZW PSL w Bielsku-Biaùej 

Prezes ZM PSL w Ustroniu 

KOMUNIKA T 
Urzàd Stanu Cywilnego zwraca siæ z proúbà do par maùýeñs-

kich mieszkajàcych w Ustroniu, które wspólnie przeýyùy w maù-
ýeñstwie 50 i wiæcej lat, a nie zawarùy zwiàzku maùýeñskiego 
w Ustroniu, o zgùoszenie siæ w USC celem umoýliwienia 
dokonania formalnoúci zwiàzanych z przyznaniem przez Prezy-
denta RP Medali za dùugoletnie Poýycie Maùýeñskie. 

Upominki francuskim goúciom przekazaùa G. Winiarska. 
Fot. W. Suchta 

Sprzedaý  leasing i na raty (bez ýyrantów) 

Rynek 2, tel. 0-33/542653 V.: \\ 
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Potrzebna pomoc do dziecka od 1 wrz-
eúnia. Ul. Polañska 30. 

Sprzedam Oata 126p, 1992. Tel. 
54-48-41. 

—

Podciúnieniowe czyszczenie dywanów, 
lapicerki meblowej i samochodowej. 
Tel. 54-38-39 w godz. 7 .00- 9.00, 
17—20. 

Sprzedam giætarkæ punktarkæ, slól bla-
charsko-úlusarski, wiertarki, noýyce 
do blachy. Cieszyn tel. 52-11-68. 

m PRODUCENT KABI N 

HYRNI K  P R Y S Z N I C 0 W Y C H 

Domy
Wykonujemy kabiny, zabudowy nawannowe, inne úcianki wg indywidu-
alnych rozwiàzañ. 
Zapewniamy fachowe doradztwo, montaý wùasnych wyrobów oraz 
serwis gwarancyjny i pogwarancyjny. 
Zapraszamy do wspóùpracy hurtownie i sklepy. 

SKLE P CAÙODOBOWY 
WATR A 

USTROÑ, UL. DASZYÑSKIEG O 17 
—

—

54-1 2-60 

Dopieszczanie nowego lokum Centralnej Informacji Turystycznej. 
Fot. W. Suchta 

CO IMA S CZ EK A 
Wystawy: 
Muzeum Hutnictwa i Kuênictwa, 
ul. Hutnicza 3, tel. 54-29-96 
Wystawy staùe: 
— Hutnictwo i Kuênictwo Ustronia 
— Ustroñska Galeria Sztuki Wspóùczesnej B. i K. Heczkowie — wy-

stawa i sprzedaý prac ustroñskich twórców. 
Wystawy czasowe: 
— „Suknia cieszyñska" oraz 
— Sport w Ustroniu 
— Wystawa rysunków A. Mleczki 
Muzeum czynne od úrody do piàtku w godz. 9.00—14.00, we wtorki 
9—16, soboty i niedziele 9.00-13.00 

Oddziaù Muzeum „Zbior y Mari i Skalickiej" 
3 Maja 68, tel. 54-29-96 
czynna we wtorki i czwartki od 9—18, úrody i piàtki od 9—13. 

wystawa ekslibrisów, medali, grafik i druków bibliofilskich. 
„Beskidy w twórczoúci rodzinnej" — R. Demel, Z. Demel-Bàkosz, 
W. Bàkosz. 

Galeria Sztuki Wspóùczesnej  „N a Gojach" 
B. i K. Heczkowie, ul. J. Bùaszczyka 19, tel. 54-11-00, 
czynna caùy dzieñ 

Imprezy kulturalne 
26.07.1996 r. Wernisaý wystawy Stanisùawa Zormana (Czechy) „Mala -
piàtek rstwo natury w drewnie"  — Oddziaù Muzeum „Zbiory 
godz. 17.00 Marii Skalickiej, ul. 3 Maja 68 

27.07.1996 r. Gwiazdy DISCO POLO 
sobota Amfiteatr 
godz. 20.00 

Koncert promocyjny grupy PERFECT 
Amfiteatr 

Opalenizna bædzie pamiàtkà z kolonii. 

3.08.1996
sobota 
godz. 20.00 

Kin o „Zdrój " 
 7 (baseny) 

24—25.07. godz. 16.00 CHÙOPIEC NA DWORZE KRÓLA... 
godz. 19.00 SIEDEM 

26.7—1.08. godz. 16.00 DORWAÃ MAÙEGO 
godz. 19.00 PRZED EGZEKUCJA 

02—08.08. Ægodz. 16.00 POCIÀG Z FORSA 
godz. 19.00 12 MAÙP 

KIN O NOCNE 
25.7.96 — 21.15 POD PRESJÀ 
01.8.96 — 21.15 SPAY HARD 

DYÝURY APTEK 
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I
30 zawodników i jedna zawodniczka wystartowaùo w Mist-

rzostwach Ustronia w Wyciskaniu Leýàc, które odbyùy siæ 
6 lipca w kawiarni DW Orlik. Publicznoúã mogùa podziwiaã 
zawody na bardzo wysokim poziomie. Byùa to teý impreza, 
w której wziæli udziaù zawodnicy z rywalizujàcych ze sobà 
Polskiego Zwiàzku Sportów Siùowych i Polskiego Zwiàzku 
Kulturystyki. Uwaga skupiùa siæ na najsilniejszych w obu 
zwiàzkach — Piotrze Pawliku z PZK i Stefanie Piotrze Koêle 
z PZSS. Tym razem lepszy okazaù siæ posiadajàcy 19 tytuùów 
mistrza Polski P. Pawlik (Power Kuênik Chorzów), który 
wycisnàù 245 kg. Zawodnik ten po raz piàty uczestniczy 
w zawodach w naszym mieúcie i jeszcze nie zostaù tu pokonany. 
Tylko wiækszà wagà ciaùa przegraù Stefan Piotr Kozioù (Cham-
pion Zakopane), który wycisnàù teý 245 kg. Jest to zawodnik 
utytuùowany, byùy mistrz úwiata, medalista mistrzostw Polski 
i Europy. Trzeci Jan Ùuka (WKS FLOTA GDYNIA) , mimo 
swych 47 lat, wycisnàù 210 kg. Ten zawodnik z kolei posiada 
w swej kategorii wagowej wszystkie rekordy úwiata, 18 razy byù 
mistrzem Polski, aktualnie jest mistrzem Europy. Inaczej wy-
glàdaùa klasyfikacja w formule Schwartza, gdzie wynik punk-
towy daje stosunek wagi ciaùa do podniesionego ciæýaru: 1. P. 
Pawlik, 2. P. Ùuka, 3. S. Kozioù. W klasyfikacji druýynowej 
zwyciæýyù Power Kuênik. 

Zwyciæzca kolejnych zawodów siùaczy w Ustroniu Piotr 
Pawlik powiedziaù nam: 
— Organizatorzy stanæli na wysokoúci zadania. Pamiætam 
pierwsze zawody w Ustroniu i t rudno w ogóle porównywaã je do 
tych rozegranych obecnie. Dziú mogliúmy oglàdaã rywalizacjæ 

mistrzów Europy, zawody na poziomie, którego nie powstydzi-
ùaby siæ ýadna, nawet najwyýszej rangi impreza. Poza tym 
bardzo dobra atmosfera, úwietna oprawa zawodów i nagrody. 
Tego nie ma nawet na mistrzostwach Polski. Podkreúliã teý 
trzeba, ýe w zawodach wystartowali zawodnicy z dwóch naj-
wiækszych federacji sportów siùowych w Polsce. Po szeúciu 
latach miaùem okazjæ zmierzyã siæ z Stefanem Kozùem, najlep-
szym w drugiej federacji. Jestem zwolennikiem wspólnych 
zawodów i zawsze wszystkich do tego zachæcaùem. Moýe byã 
dziesiæã federacji, ale naleýy siæ konfrontowaã. 

Drugi w rywalizacji Stefan Kozioù z Zakopanego jest równo-

Fot. H. Cieúlar 

Od lewej: J. Ùuka, S. Kozioù, P. Pawlik. Fot. W. Suchta 

czeúnie prezesem Polskiego Zwiàzku Sportów Siùowych, który 
rywalizuje z Polskim Zwiàzkiem Kulturystyki. W obu zwiàz-
kach uprawia siæ podobne dyscypliny, lecz do spotkañ zawod-
ników PZSS i PZK dochodzi bardzo rzadko. PZSS zrzesza 
ponad 3600 zawodników. 

Przyjechaùem tu na zaproszenie Andrzeja Ciemniaka i muszæ 
stwierdziã, ýe to bardzo udana impreza i oby takich wiæcej 
— mówi S. Kozioù. — Poziom zawodów wysoki, osiàgniæto trzy 
bardzo wartoúciowe rezultaty. Wszædzie na úwiecie takie im-
prezy organizowane sà w hotelach i dobrze, ýe podobnie dzieje 
siæ w Ustroniu. Ja nie jestem w peùni zadowolony. Myúlaùem ýe 
wygram, a niestety przegraùem wagà ciaùa. Jak na swoje 
moýliwoúci osiàgnàùem doúã úredni wynik. Celem sà tegoroczne 
mistrzostwa úwiata i tam chcæ osiàgnàã 270 kg. Obecnie jestem 
na etapie przygotowañ. Trenujæ bardzo duýo, bo aý 6 godzin 
dziennie. Tu przegraùem z mym odwiecznym konkurentem 
Piotrem Pawlikiem. Startujemy w róýnych federacjach i jest to 
pierwsze jego zwyciæstwo nade mnà. Mam trochæ pretensji do 
sædziów. Teraz jadæ na Olimpiadæ do Atlanty, gdzie wystartujæ. 
Sporty siùowe bædà tam konkurencjami pokazowymi i walczyã 
bædziemy o maùe medale. Zamierzam z Atlanty wróciã z jakimú 
kràýkiem. 

Trzeci w zawodach Jan Ùuka mówi o sobie: 
— Trenowaã zaczàùem majàc 18 lat i robiæ to do dziú sys-
tematycznie. Przez dwadzieúcia lat chyba nie opuúciùem 
wiæcej treningów niý przez trzy tygodnie. Muszæ stwierdziã, 
ýe sport siùowy jest bardzo zdrowy, zdrowszy na pewno od 
podnoszenia ciæýarów, gdzie sà ruchy dynamiczne naraýajàce 
startujàcego szczególnie na kontuzje úciægien. W wyciskaniu 
leýàc ruch jest wolny, siùowy i nic nie pæka. W moim wieku 
nie ma ciæýarowców startujàcych w zawodach, a j a pobiùem 
w wieku 47 lat rekord ýyciowy wyciskajàc 210 kg przy wadze 
ciaùa 88 kg. 

Zawody w sportach siùowych w Ustroniu cieszà siæ dobrà 
markà w Polsce. Nie dziwi wiæc udziaù najlepszych w kraju. 
Przeùamana zostaùa kolejna bariera i zawodnicy róýnych zwiàz-
ków wystartowali w Orliku. Jest to zasùugà organizatorów, 
Sekcji Kulturystyki i Trójboju Siùowego K S „Kuênia Ustroñ" 
oraz miejscowych sponsorów, dziæki którym najlepszym zawod-
nikom wræczono atrakcyjne nagrody. 

Wojsùaw Suchta 

W sobotæ 6 lipca po raz pierwszy w Ustroniu rozegrano 
w barze BarMan zawody w szybkim piciu piwa. Sædziowie Piotr 
Przybyùa, Krzysztof Frajfeld i Jarosùaw Ficek mierzyli czas 
zawodnikom i sprawdzali poprawnoúã wykonywanych prób. 
Czas liczono od chwycenia do odstawienia litrowego kufla, przy 
czym dyskwalifikowano tych, którzy zostawiali na dnie zbyt 
wicie napoju. Zwyciæýyù Maciej  Macura wypi jajàc lit r piwa 
w 12,53 sekundy, drugi byù Bogusùaw Szurman — 17,72 sek, 
trzeci Andrzej  Twardzik — 18,38. Jedyna kobieta startujàca 
w zawodach, Teresa Rusiewicz uporaùa siæ z 1 1. piwa w 47,50 
sek. Warunkiem uczestnictwa byùo zapùacenie za wypijane piwo. 
Licznie zgromadzonej publicznoúci przygrywaù Henryk Fràc-
kowiak, konferansjerkæ prowadziù Henryk Cieúlar. 

(WS) 
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Fot W. Suchta 

Przez kilka tygodni w wielu miastach — Cieszyn, Skoczów, 
Wisùa, Brenna, Jaworze, Racibórz, Rybnik, Ryduùtowy, Ýory 
— ponad 250 zawodników wziæùo udziaù w eliminacjach do 
wielkiego finaùu turnieju bilardowego, który odbyù siæ w re-
stauracji „Beskid" Ustroniu. Jak twierdzà uczestnicy, kibice, 
równieý przedstawiciel Polskiego Zwiàzku Bilardowego — Ma-
ciej  Boroñ, impreza byùa bardzo dobrze przygotowana. Moýna 
byùo posùuchaã zespoùów „Breiw" i „Úwietliki" i zafundowaã 
sobie zmywalny lub prawdziwy tatuaý. Mistrz Polski — Bogdan 
Woùkowski zaprezentowaù tricki bilardowe, a Mistrz Polski 1992 
i 94 roku — Kazimierz Kutacha — rozegraù partiæ pokazowà ze 
zwyciæzcà turnieju. Bilardziúci walczyli prawie caùà sobotæ, by 
spoúród 32 zawodników wyùoniã najlepszego. Okazaù siæ nim 
Piotr Andruszczuk z Jaworza, który wyjechaù z Ustronia 
z wygranà 1300 zù. Drugie miejsce i 900 zù zdobyù Mirosùaw 
Sosna z Cieszyna, a trzecie miejsce i nagrodæ 700 zù wywalczyù 
Mariusz Roter z Ustronia, (mn) 

B E T O N ' 9 6 
W sobotæ 31 sierpnia i nie-

dzielæ 1 wrzeúnia tradycyjnie 
odbædzie siæ turniej koszy-
kówki na asfalcie BE-
TON'96. Startowaã mogà 

zawodnicy w wieku 13—23 
lat. Zgùoszenia prosimy kie-
rowaã na adres: Urzàd Miej-
ski, 43—450 Ustroñ, Rynek 
1 z dopiskiem Beton'96. 
Wpisowe wynosi 20 zù od 
druýyny. 

Taki se bajani 
Wieczniech miaùa potrzaskane kolana, aji dwa razych miaùa 

nogæ w gipsie, juý nie spómnym, ýech miaùa ýebrapoùómane (ale to 
skuli autobusu). I tak jedno sie wygojiùo, to zaú ýech cosi utarýyùa. 
Takoch jakosi byùa szmat ùaw o, czy co. Wyr osùach, ale z tym 
rozbijanim kolan rozmajicie je po dzisio. Czasym se myúlym, ýe 
moji szùapy sóm za maùe do dýwiganio telownego miynsa. 
Wszystko jedno, jak se myúleã — wyszùo na to, ýe nie jo psa 
wykludzóm na szpacyr, a pies mie wykludzo. Jeszcze to je isto 
góniarski pies, bo jak sie porwie, to nie idzie za nim nastarczyã. 
Zeszùego tydnia, jak mnie tyn mój góñczok wykludzil, toch sie 
znaszùa w chróúciach ani nie wiym kiedy, a do chaùpy z biydóm sie 
zatyrckaùa. 
Teraz siedzym z gipsym na klepecie, piszym i spóminóm. 
Byùech prziy nadzieji juý na ósmy miesiàc robiùach wtedy w re-
stauracji na dworcu we Wiúle. Szùa ýech z kónefkami do piwnicy 
po ogórki i kapustæ. Zaszmatùaùach sie (psa nijakigo prziy mie nie 
byùo) i zjechaùach z tymi kónefkami na sóm dóù. Po tym ýech 
dziepro liczyùa schodki — byùo ich siedymnoúcie. Kiyrownik sie 
poboù, ýe zacznym pryndzyj rodziã, posùoù mie ku chaùupie. Byùach 
poùobijano, miaùach czorne fleki po nogach, plecach, ùokcie 
ùodrzite, ale takech se nic nie uszkodziùa. Dzieùuche urodziùach 
0 czasie. Wiela roków po tym robiùach juý w Ustroniu. Jeszcze nie 
byùo chodnika kole Sawii, jyny taki pobocze. Tóý jo szùa tym 
poboczym a autobus jechol ùod Cieszyna, na roz dwiyrze autobusu 
sie otworziùy i wyskakuje jakisi pachoùek. Ty dwiyrze mie trzepùy 
po gùowie, po ýebrach, obróciùo mnóm i znaszùach sie w przykopie. 
Szczynúliwie z tej biydy ýech sie wykaraskaùa. Jak jeýdziùach do 
szkoùy do Wisùy, nie byùo tydnia, bych cosi nie utarýyùa, to 
wydr ziùa kolanami, to odbiùa pazury u nóg, wiecznie cosi. 
A wszystko sie mizdo, ýe jo je jakosi popyrtano. Myúlym, ýe to juý 
je ostatni roz, ýe juý nie bydym klepet ùómaùa. 
Jednako, jak to prawióm: nie to sie chce, ale to co sie mo. Bydym 
musiaùa se dowaã pozór prziy chodzyniu. 
Roz napadùa mie tako gupota. Miaùach strasznie kudùate nogi 
1 dzieùchy sie zy mie úmioùy, ale prawiùy, ýebych tych kudùów nie 
goliùa, bo mi bydóm jeszcze wiyncyj rosùy. Jo sie musiaùa 
przekonaã jako to je. Jednóm nogæ ýech ogoliùa, drugóm zostawiùa 
kudùatóm. Doú dùugo musiaùach czakaã, aý mi ta goùo noga 
obroúnie. Wcale nie urosùy wiæksze wùosy, a dzieùchy przestaùy sie 
úmioã. 

Hanka ùod Úliwków 

POZIOMO : 1) autor „Nany", 4) drzewo liúciaste 6) skùadnik 
hemoglobiny, 8) czarna zawsze siæ znajdzie, 9) niemiecki 
„koniec", 10) imiæ mæskie, 11) úwiadectwo techniczne, 12) 
úwieýa wiadomoúã, 13) zawsze jest w cenie, 14) czæúã wyúcigu 
kolarskiego, 15) wódka na zioùach, 16) maùýeñski jubileusz, 17) 
waga opakowania, 18) rzadkie imiæ mæskie, 19) duszki, skrzaty, 
20)bociani przysmak 
PIONOWO: 1) kartofle, pyry, 2) udaje lotnisko, 3) orszak 
królewski, 4) remontowe w zakùadzie, 5) patrol, czujka, 6) 
rodzaj ãwiczeñ, 7) kuzynka masùa, 11) grecka bogini prze-
znaczenia, 13) z ariami 

Rozwiàzaniem jest hasùo, które powstanie po odczytaniu 
liter z pól oznaczonych liczbami w dolnym rogu. Termin 
nadsyùania odpowiedzi mija 12 sierpnia br. 

Rozwiàzanie Krzyýówki nr  26 

UROKI KÀPIEL I 

nagrodæ 20 zù otrzymuje RUDOLF PRZECZEK z Ustronia, 
ul. Ogrodowa 14. Zapraszamy do redakcji. 
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